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Tegoroczne obchody 55-lecia nadania praw 
miejskich rozpoczęliśmy 27 maja wspaniałym 
piknikiem na nadświdrzańskich terenach re-
kreacyjnych hotelu Holiday Inn. W tym roku 
55. urodziny obchodzi nasze miasto, zaś hotelo-
wi Holiday Inn stuknęło dziesięciolecie działalno-
ści w Józefowie. Porozumieli się włodarze miasta 
oraz hotelu i na urodzinowy piknik zaprosili ty-
siące mieszkańców Józefowa i ich przyjaciół. 

Przypomnijmy sobie, jak było spokoj-
nie, bezpiecznie, rodzinnie – czemu 
sprzyjał piękny teren i ogrom przygo-
towanych atrakcji.

Latem i z początkiem jesieni odbył się sze-
reg imprez, koncertów i spotkań nawiązują-
cych do jubileuszu. Zwieńczeniem obchodów 
była uroczysta sesja Rady Miasta, która od-
była się 14 października w Miejskim Ośrodku 
Kultury z udziałem mieszkańców i licznych re-
prezentacji władz sąsiedzkich gmin, powiatu 
i miasta Otwocka.

Uroczysta sesja Rady Miasta
Sesja rozpoczęła się od krótkich wspomnień 

prowadzących obrady Cezarego Łukaszew-
skiego, przewodniczącego i Marianny Jaku-
bowskiej, wiceprzewodniczącej Rady Miasta. 
Prowadzący przypomnieli, jaką drogę przeszła 
nasza społeczność i jakim przemianom uległa 
miejska infrastruktura w ciągu tych 55 lat. Do 
grona wspominających dołączył witany gorą-
cymi oklaskami ojciec tych przemian burmistrz 
Stanisław Kruszewski – gospodarz naszego mia-
sta nieprzerwanie od 1998 roku (wcześniej rad-
ny od 1994 roku i zastępca burmistrza w latach 
1995–1998).

Już Demokryt przestrzegał: „Lepiej być 
chwalonym przez innych, niż przez samego sie-
bie”, więc zgodnie z tą zasadą przytoczmy, cze-
go życzyli nam nasi sąsiedzi i przyjaciele:

Sąsiedzi o nas…
Wójt gminy Wiązowna Janusz Budny
Gratuluję miastu Józefów imponującego do-

robku i życzę, aby dalej rozwijało się tak prężnie 
i dynamicznie, jak przez ostatnie lata.

Burmistrz gminy Karczew Władysław Da-
riusz Łokietek

Józefów dał się poznać jako miejsce ważnych 
przedsięwzięć lokalnych i regionalnych.

Przewodniczący Rady Miasta Otwocka Jaro-
sław Margielski

W imieniu Rady Miasta Otwocka chcę ser-
decznie pogratulować, bo Józefów poprzez swój 
rozwój i rozważne zarządzanie wyznacza stan-
dardy w wielu obszarach – nie tylko dla Otwoc-
ka, ale dla wielu gmin w całej Polsce. Dlatego 
życzę dalszego rozwoju, sukcesów i owocnej 
współpracy z gminami ościennymi. A zwłaszcza 
z Otwockiem.

Podobne życzenia składali prezydent 
Otwocka Zbigniew Szczepaniak i wicestarosta 
Paweł Rupniewski.

Atrakcyjnym uzupełnieniem tych opinii był 
fi lm pokazujący przemiany w mieście z odpo-
wiedziami mieszkańców na pytanie „z czego 
jesteś dumny w Józefowie?”

55-lecie nadania praw miejskich

Podsumowanie obchodów jubileuszu
W 1962 roku mocą dekretu Rady Państwa wsie Józefów, Emilianów, Dębinka, Górki, Nowa Wieś, Kolonia Błota, 
Michalin oraz Rycice stały się miastem – Józefowem.

Tak celebrowaliśmy jubileusz latem…

PrUroczyste obchody jubileuszu na terenach rekreacyjnych Holiday Inn

Jubileusz 55-lecia miasta Józefowa
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Działo się to 12 września 1962 roku w sali 
gimnastycznej miejscowej szkoły podstawo-
wej przy ulicy Mickiewicza. W tej sali odbyła 
się pierwsza sesja Miejskiej Rady Narodowej. 
Spodziewając się przybycia wielu mieszkań-
ców i gości postanowiono zebrać wszystkie 
krzesła w szkole i zapełnić nimi salę. Krzeseł 
było za mało. Postanowiono miejsca siedzące 
wypełnić specjalnymi ławami. Na uroczystą 
sesję przybyło wielu mieszkańców. Tak, że 
wielu z nich musiało zadowolić się miejscami 
stojącymi na korytarzu, by wysłuchać prze-
mówień przybyłych gości.

Dotychczasowi radni Osiedlowej Rady Na-
rodowej uchwałą Rady Państwa stali się rad-
nymi Miejskiej Rady Narodowej.

Oto ich nazwiska:
Władysław Biegański, Stanisław Błaszczyk, 

Józef Furmański, Zdzisław Galicki, Stanisław 
Gołąb, Wiesław Grzęda, Henryka Husak, Jó-
zef Jesiotr, Jan Kowalski, Stefan Kos, Eugenia 
Korniszewska, Adam Krawczyk, Teresa Kuź-
mińska, Stanisław Lech, Józef Mart, Andrzej 
Małkowski, Tadeusz Nowicki, Władysław Nie-
dziółka, Wanda Spłacińska, Bolesław Sołtys, 
Stanisław Sobczyński, Wiesław Tylski, Henryk 
Wasążnik, Zofi a Witkowska, Jan Wójcik, Jani-
na Wasiak, Władysław Wyleżyński.

Co o nas wtedy pisano 
w prasie wojewódzkiej?

„Trybuna Mazowiecka” zauważyła zmiany 
na mapie politycznej województwa. 

„Józefów z nową pieczątką. Jedziesz „elek-

tryczną” do Otwocka i co chwila pociąg przy-
staje na małych, bliźniaczo podobnych do sie-
bie stacyjkach. Pamiętasz, że jeśli jedziesz nad 
Świder, to możesz wysiąść w Józefowie albo 
w Świdrze. Wysiadasz raczej w Świdrze, bo to 
jednak dzielnica Otwocka i jakby nie narzekali 
tam na gorszą od centrum miasta sytuację, to 
zawsze jest tam restauracja jedna i druga, są 
kioski... do Otwocka bliżej.

Gdybyś szedł piechotą od granic Warsza-
wy, z Falenicy, pewnie też do Józefowa byś 
zachodził. Ciągnie się polna droga przy to-
rach, nieco dalej droga, którą przejeżdżają 
w południe samochody... I tak omijasz zawsze 
Józefów. Nawet nie wiesz, że od lipca zmieniły 
się szyldy i pieczątki. A tak! Józefów, przemia-
nowany z osiedla na miasto, ma nowy szyld 
„Prezydium MRN”, ma nowe pieczątki tej sa-
mej treści.

Nowy szyld niesie nowe nadzieje. Na środ-
ki fi nansowe, na wkroczenie tu budownictwa, 
na poprawę zaopatrzenia”.

Józefów. Jeszcze jedno osiedle na linii 
otwockiej. Osiedle nie byle jakie: 16 tysięcy 
mieszkańców. Sporo. 
Gdzie pracują?
Z czego żyją?
Czego się po przemianowaniu spodziewają?

Właśnie cechą najbardziej wyrazistą jest 
to, że wszyscy w wieku dojrzałym pracują 
poza Józefowem /…/

400 osób, których pilne podania o przy-
dział mieszkania przeglądasz w Miejskiej Ra-
dzie Narodowej – to też pracownicy spoza 
Józefowa, z Warszawy najczęściej. – Przecież 

tu nawet ulic nie ma... wyrywa mi się w roz-
mowie z sekretarzem rady Ireną Fukowską. 
Odpowiedzią są nie najweselsze liczby. Budżet 
roczny na bieżący rok wyniósł 4 miliony zł. Do-
kumentacja na jedną ulicę wskazuje jej koszt 
w wysokości 3 mln zł. W budżecie na ulice 
i drogi przeznaczonych jest 100 tys. zł.

Pierwszą przewodniczącą MRN została do-
tychczasowa przewodnicząca ORN Stefania 
Kozłowska.

Dziś, po latach, chcę zakończyć te wspo-
mnienia kilkoma serdecznymi zdaniami. Oto 
one. 

Moja mała ojczyzna
Nawet na piasku w lichej glebie
Szlachetne mogą rosnąć drzewa,
O których chce się dobrze mówić 
A nawet piękne pieśni śpiewać.
Ja pragnę, aby na tej ziemi
Wzrastały tylko piękne drzewa
Sławione mazowiecką pieśnią,
O których ptaki będą śpiewać.
Drzewami niechaj będą ludzie,
Kolejne nowe pokolenia,
To dzięki nim w codziennym trudzie
Józefów będzie się przemieniał.

Józef Mart, z zawodu nauczyciel historii, 
z zamiłowania poeta. Całe swoje dorosłe ży-
cie związał z naszym miastem, które poko-
chał i którym niezmiennie jest zauroczony. 
Tomiki wierszy Józefa Marta są dostępne 
w józefowskiej bibliotece publicznej: „Sam 
o sobie”, „Moje małe ojczyzny”, „Józefowskie 
rymy”, „Cztery pory roku”.

Byłem przy narodzinach naszego miasta

Tak przebiegała uroczysta sesja, 14 października…

Burmistrzowie: Stanisław Kruszewski i Marek Banaszek  Wśród gości uroczystej sesji – Józef MartProwadzący sesję: Marianna Jakubowska i Cezary Łukaszewski

Jubileusz 55-lecia miasta Józefowa
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Tytuł „Zasłużony dla miasta 
Józefowa” otrzymali:

 Wacława Maj – w dziedzinie pracy społecz-
nej, za aktywne współkierowanie Związ-
kiem Emerytów, Rencistów i Inwalidów 
w Józefowie,
  Elżbieta Turek – w dziedzinie pomocy spo-
łecznej, za 22-letnią, aktywną pracę na 
stanowisku kierownika Miejskiego Ośrodka 
Pomocy Społecznej,
  Zofi a Waśniewska – w dziedzinie ochro-
ny zdrowia, za wieloletnią, oddaną pracę 
w Przychodni Miejskiej w Józefowie,
 Mariusz Niewiedzielski – w dziedzinie pro-
mocji historii i krzewienia patriotyzmu, za 
prowadzenie Muzeum 2. Korpusu Polskiego,
  Cezary Łukaszewski – w dziedzinie rozwo-

ju samorządności, za aktywne pełnienie 
mandatu radnego podczas pięciu kadencji, 
w tym trzech w charakterze przewodniczą-
cego Rady Miasta,
 Urszula Zielińska – w dziedzinie rozwoju 
samorządności, za aktywne pełnienie man-
datu radnej przez sześć kadencji.

Zbiorowo:
  Koło Krwiodawstwa w Józefowie – w dzie-
dzinie ochrony zdrowia, za wieloletnie or-
ganizowanie akcji krwiodawstwa w Józefo-
wie,
  Zgromadzenie Sióstr Albertynek – w dzie-
dzinie dobroczynności, za prowadzenie 
domowej opieki hospicyjnej i dożywiania 
osób bezdomnych.

Honorowy Obywatel 
i Zasłużony dla miasta

W 2008 roku, uchwałą Rady Miasta dopre-
cyzowano cele tej nagrody i regulamin jej przy-
znawania (Uchwała nr 171/V/08).

„Kierując się potrzebą utrwalenia w pamię-
ci współczesnych i przyszłych pokoleń nazwisk 
ludzi, których pełne zasług życie i praca przy-
czyniły się do rozwoju miasta Józefowa, jak 
również do rozsławienia jego imienia na forum 
ponadlokalnym, Rada Miasta Józefowa posta-
nawia ustanowić tytuły:

1. „Honorowy Obywatel miasta Józefowa”,
2. „Zasłużony dla miasta Józefowa”.

Uchwała mówi też o tym, że „zachowują 
moc tytuły nadane przed wejściem w życie 
niniejszej uchwały, a osoby, którym nadano 
tytuł, korzystają z przywilejów, o których 
mowa w regulaminie.

Te przywileje to:
1. używanie tytułu „Zasłużony dla miasta Jó-

zefowa”,
2. uczestniczenie na prawach Honorowego 

Gościa we wszystkich sesjach rady oraz 
w innych uroczystościach o charakterze 
miejskim,

3. bezpłatny wstęp – za zaproszeniem – na 
imprezy kulturalne, sportowe i rekreacyjne, 
organizowane przez gminne jednostki orga-
nizacyjne.

Przywileje wymienione w punktach 2 i 3 nie 
dotyczą organizacji, stowarzyszeń i instytucji.

Podczas sesji uhonorowano sześciu mieszkańców oraz – po raz pierwszy 
– jedną instytucję i jedną organizację.

Tak przebiegała uroczysta sesja, 14 października…

Ekipa organizatrów z wiewiórką – symbolem jubileuszu Dyrektor Centrum Naukowo Badawczego Ochrony 
Przeciwpożarowej – Dariusz Wróblewski

Burmistrz Karczewa Dariusz Łokietek

Jubileusz 55-lecia miasta Józefowa
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1985 rok:
   Stanisław Borowiec
   Władysław Bartczak
   Władysław Biegański
   Władysław Firląg
   Lesław Gorczyński
   Stanisław Karbowski
   Eugenia Korniszewska
   Bronisław Kowalski
   Ksiądz Wincenty Malinowski
   Stanisław Wiśniewski
   Janina Wolniewicz
   Stanisław Zduński

1986 rok:
   Czesław Głażewski
   Janusz Gutkowski
   Alicja Jurkowska
   Stefan Kasprzak
   Jan Popławski

   Janina Witkowska
   Mieczysław Woźniakowski
   Lucyna Zubik

1987 rok:
   Tadeusz Balikowski
   Bolesław Chocha
   Józef Furmański
   Stanisław Gołąb
   Stanisław Kordzik
   Zygmunt Kowalski 
   Adam Krawczyk
   Marian Litwiniuk
   Halina Olechnowicz
   Włodzimierz Stempniewicz

1988 rok:
   Kazimierz Drewicz
   Lucyna Dolińska
   Zofi a Krupa

   Anna Kurek
   Andrzej Rechtzygiel

1989 rok:
   Stanisław Jesiotr
   Mieczysław Fiejko
   Zbigniew Krukowski
   Józef Mart

19 listopada 2012 roku:
   Barbara Chejak
   Barbara Dąbrowska
   Jarosław Grudziński
   Antoni Gudaj
   Ignacy Jasica
   Honorata Kosińska
   Stanisław Kruszewski
   Robert Lewandowski
   Bogdan Loebl
   Helena Makaruk

   Grzegorz Markowski 
   Ryszard Nowaczewski
   Władysław Ornat
   Andrzej Sekuła
   Zbigniew Siekierzyński
   Joanna Skrzypkowska
   Maciej Szyma

9 czerwca 2015 roku:
   Henryka Dudek 
   Marek Mozół
   Krzysztof Pałyska
   Janusz Prządka
   Zygmunt Semeniuk
   Lucyna Sibilska
   Bożena Stawikowska
   Bogumiła Więckowska 

Tytuł „Zasłużony dla miasta Józefowa” przyznawany jest od 1985 roku i otrzymali go dotychczas:

Mocnym i gorąco oklaskiwanym akcentem 
wieńczącym uroczystość był porywający kon-
cert w wykonaniu mieszkańca Józefowa – wir-
tuoza skrzypiec Bogdana Kierejszy. 

Soliście, który zachwycił „Tańcem z szabla-
mi” Chaczaturiana, „Bolerem” Ravela, tangami 
Piazzolli i Carlosa Gardela czy muzyką z fi lmu 
„Grek Zorba” (to tylko niewielka część z bo-
gatego programu show) towarzyszył zespół 
w składzie: Zdzisław Kalinowski – fortepian, 
Kuba Kujawa – gitara, Filip Sojka – gitara baso-
wa, Maciej Wojcieszuk – perkusja (na zdjęciu 
obok). 

(W.Z.) 
Fot. Marek Biczyk

Wacława Maj odbiera wyróżnienie z rąk burmistrza Recital wirtuoza Bogdana Kierejszy porwał publiczność Pogawędki w kuluarach

Jubileusz 55-lecia miasta Józefowa
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Budowa mostu na Świdrze jest inwe-
stycją nieszczęśliwą dla Józefowa – dro-
ga przez nowy most na Świdrze będzie 
najkrótszą trasą tranzytową z centrum 
powiatu do Południowej Obwodnicy 
Warszawy. Wprowadzi do centrum mia-
sta dodatkową porcję hałasu i spalin.

 Przypominamy też, że józefowscy 
radni i władze miasta niejednokrotnie 
sygnalizowały swój niepokój związa-
ny ze zwiększeniem natężenia ruchu 
w centrum miasta. Już dziś (według da-
nych GW, marzec 2017) mamy do czy-
nienia z patologiczną sytuacją, w której 
około 28 tys. pojazdów na dobę przejeż-
dża przez centrum Józefowa w kierunku 
Warszawy, zaś obwodnicą – ulicą Nad-
wiślańską 24 tys. pojazdów. Zwiększe-
nie obciążenia centrum miasta już teraz 
jest faktem.

Jak będzie po wybudowaniu mostu?

ZAPROSZENIE
Debata: Bezpieczne miasto

Policjanci i władze miasta Józefo-
wa zapraszają w środę 22 listopada 
o godz. 17.00 na społeczną debatę na te-
mat problemów mieszkańców zdiagno-
zowanych na podstawie Krajowej Mapy 
Zagrożeń Bezpieczeństwa. 

Spotkanie odbędzie się w budynku B 
Urzędu Miasta przy ul. Wyszyńskiego 1.

Co oznacza ta decyzja dla józefowian 
i pojazdów poruszających się drogą woje-
wódzką nr 721?

Jadąc od strony Wiązowny:
  przed wiaduktem skręcać będziemy 
w ul. Wronią 
  przejazd ul. Sikorskiego do ronda Sikorskie-
go / Skłodowska
  przeprawa przez przejazd kolejowy do ron-
da Piłsudskiego / Polna
  ul. Piłsudskiego włączamy się ponownie 
w drogę wojewódzką nr 721

Jadąc od strony Otwocka w kierunku na 
Wiązowną:

  jedziemy ul. Piłsudskiego do skrzyżowania 
z ul. Polną 
  przeprawiamy się przez przejazd kolejowy 
do ronda Sikorskiego / Skłodowska
  jedziemy ul. Sikorskiego i Wronią włączając 
się w drogę wojewódzką nr 721

W pierwszych dniach listopada ZDP zlecił 
wykonanie znaków informujących o wytyczo-
nych objazdach. 

Z wyliczeń ZDP wynika, że przez prze-
jazd kolejowy na wysokości stacji PKP 
Józefów przejeżdża codziennie ok. 7100 po-
jazdów a podczas zmiany organizacji ruchu 
będzie to ok. 11 600 pojazdów. Jeśli przejazd 

ten już dziś jest uciążliwy to na czas zamknię-
cia wiaduktu i objazdów korków i utrudnień 
nie da się uniknąć. 

Tekst: WZ
Oprac. mapki: TM

W naszym mieście

Uwaga kierowcy: lada dzień – w listopadzie

Wiadukt zamkną do końca rokuWiadukt zamkną do końca roku
Czekają nas objazdy, nerwówka i tłok na spokojnej ul. Wroniej i Sikorskiego oraz korki przy przeprawie przez tory. 
W związku z budową nowego mostu na Świdrze wzniesiony zostanie nasyp ziemny na mur oporowy pod wiaduktem 
drogi wojewódzkiej nr 721. Remont potrwa co najmniej miesiąc więc Zarząd Dróg Powiatowych podjął decyzję o wy-
łączeniu do końca 2017 r. wiaduktu z ruchu.
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Zmiany w budżecie
Urealniono bieżące dochody miasta zwięk-

szając je o 804 350 zł. Jak wyjaśniała Halina 
Siwek, skarbnik miasta, dochody z podatku 
VAT oraz od spadków i darowizn są większe od 
planowanych o ok. 600 tys. zł. Skorygowano 
też m.in. dotację z Banku Gospodarstwa Krajo-
wego na budowę budynku mieszkalnego przy 
ul. Rejtana 1.

Zmniejszono tegoroczne, planowane wydatki 
majątkowe o 7 761 477 zł, przesuwając do przy-
szłorocznego budżetu m.in. budowę chodnika 
przy ul. Powstańców Warszawy, budowę jezdni, 

chodnika i ścieżki ul. Szerokiej, budowę budyn-
ku socjalnego przy ul. Wiązowskiej, aktualizując 
harmonogram programu „Integracja i rozwój 
gospodarki wodno-ściekowej w Józefowie”.

Zakaz budowy na terenach 
przylegających do jeziora Łacha

Przy 13 głosach za i jednym wstrzymującym 
się Rada Miasta podjęła uchwałę w sprawie 
zatwierdzenia miejscowego planu zagospoda-
rowania przestrzennego miasta Józefowa, obej-
mującego Jezioro Łacha oraz teren przyległy, po-

łożony na zachód i południe od niego – etap A.

Dla terenów przeznaczonych 
na tereny zieleni 
naturalnej obowiązuje:

  zakaz lokalizacji obiektów budowlanych, 
z wyłączeniem obiektów budowlanych, 
o których mowa w przepisach odrębnych 
w zakresie prawa wodnego, 
  zakaz rozbudowy i nadbudowy istniejących 
budynków,
  dopuszczenie łąk i pastwisk,
  dopuszczenie lokalizacji szlaków pieszych 
i rowerowych,
  obsługa komunikacyjna drogami wewnętrz-
nymi niewskazanymi na rysunku.

Rada Miasta przyjęła jednogłośnie stanowisko w sprawie budowy dodatkowego, bezkolizyjnego skrzyżowania (w rejonie 
ulic Cichej i Matejki), przy jednoczesnej likwidacji istniejącego przejazdu na poziomie szyn przy przystanku PKP Józefów.

 Na podstawie § 26 ust. 2 pkt 6 Statutu Miasta Józefowa, uchwalonego uchwałą nr 150/V/2008 Rady Miasta Józefowa z 29 maja 2008 r. (Dz. Urz. 
Woj. Maz. z 2008 r. nr 145, poz. 5100) Rada Miasta Józefowa przyjmuje następujące stanowisko:
 W związku z pracami nad aktualizacją dokumentacji projektowej, w tym Koncepcji Projektowo-Przestrzennej na linii kolejowej nr 7 na odcinku 
Warszawa Wschodnia Osobowa – Otwock, w imieniu mieszkańców miasta Józefowa postulujemy budowę dodatkowego, bezkolizyjnego skrzy-
żowania (na wysokości ulic Cichej i Matejki), przy jednoczesnej likwidacji istniejącego przejazdu na poziomie szyn przy przystanku PKP Józefów.
 Wierzymy, że Centrum Unijnych Projektów Transportowych przychyli się do naszego wniosku, przekazanego Państwu przez PKP PLK 26 września 
2017 roku i wyrazi zgodę na wprowadzenie przedmiotowej zmiany w projekcie.
 W naszej ocenie pozostawienie przejazdu na poziomie szyn w centrum Józefowa jest rozwiązaniem, które naraża zdrowie i życie zarówno kie-
rowców przekraczających tory, jak i pasażerów pociągów. Centrum Józefowa nie może jednak pozostać bez przeprawy przez tory, gdyż groziłoby 
to paraliżem komunikacyjnym miasta.
  Rada Miasta Józefowa zwraca uwagę, że to właśnie w okolicach obu stron torów gęstość zaludnienia jest najwyższa, a w niewielkiej odległości 
od linii kolejowej znajdują się najważniejsze budynki użyteczności publicznej. 
  Stoimy na stanowisku, że zaprojektowane rozwiązania będą służyły wielu pokoleniom józefowian. Dlatego tak istotne jest, aby na obecnym 
etapie prac projektowych dołożyć jak największych starań, aby zmiany te nie wiązały się ze spadkiem bezpieczeństwa mieszkańców Józefowa. 
 W ocenie Rady Miasta Józefowa inwestycją, która najlepiej pozwoli zadbać o bezpieczeństwo i komfort życia józefowian, jest budowa drogowej 
przeprawy przez tory (w rejonie ulic Cichej i Matejki), która będzie stanowiła bezkolizyjne połączenie pomiędzy ulicami Piłsudskiego i Sikorskiego 
(drogi powiatowe).

 Podkreślamy, że dla proponowanego rozwiązania obowiązuje ważna decyzja środowiskowa. Deklarujemy także pełną współpracę przy pracach 
nad projektem i tworzeniu rozwiązań cieszących się poparciem mieszkańców Józefowa.

„W naszym miasteczku pod sosnami 
mamy szczególny dzień. To Gwiazdobranie 
i Dawanie, znów chcemy dzielić się” – śpiewa 
zespół Undergrunt w piosence o józefowskim 
jarmarku przedświątecznym, który od 2007 
roku jest organizowany przez społeczników 
z naszego miasta.

W ubiegłym roku impreza obchodziła X jubi-
leusz. W tym roku odbędzie się 10 grudnia w jak 
zawsze gościnnych murach józefowskiego Gim-
nazjum, a obecnie szkoły podstawowej nr 3. 

Gwiazdobranie i Dawanie to wielkie przed-
sięwzięcie, do którego przygotowania trwają 
już od wczesnej jesieni. Za organizację odpo-
wiedzialna jest grupa mieszkańców naszego 
miasta, która od lat angażuje się w pomoc dla 
dzieci z Józefowa, podopiecznych Fundacji Dzie-

ciom Zdążyć z Pomocą. Lista dzieci dostępna 
jest na stronie www.gwiazdobranie.pl

 W drugą niedzielę grudnia budynek szkolny 
przy ul. Leśnej 39 (dawne Gimnazjum) zapełnia 
się stoiskami ze świątecznymi ozdobami, kart-
kami, stroikami czy bombkami. Swoją ofertą za-
chwycają warsztaty terapii zajęciowej oraz jó-
zefowskie szkoły. Nie sposób przejść obojętnie 
obok legendarnego stoiska organizatorów, na 
którym największym powodzeniem cieszą się 
produkty z domowych spiżarni. W auli, przez 
cały czas trwania imprezy, życie tętni na scenie, 
na której pojawiają się artyści w różnym wieku 
– od przedszkolaków po kobiety pro 50+. 

Gwiazdobranie i Dawanie to wydarzenie, 
które nie mogło by się odbyć bez sponsorów. 
To dzięki nimi przez 10 lat udało się zebrać 

ponad ćwierć miliona 
złotych! 

Jak można pomóc 
w przygotowaniu tej 
największej józefow-
skiej imprezy chary-
tatywnej? Organizatorzy tradycyjnie apelują 
o przynoszenie fantów na loterię i licytację. 
Tych nigdy dość! Chętnie przyjmą niemal 
wszystko: gadżety, upominki, pamiątki, albu-
my, kupony rabatowe, vouchery, bony, bilety, 
zaproszenia itd.

Chętnych do pomocy serdecznie za-
praszamy do kontaktu z organizato-
rami za pośrednictwem Facebooka, 
e-maila: gwiazdobranie@jozefow.pl lub bez-
pośrednio z koordynatorką Joanną Iwanik 
j.iwanik@gwiazdobranie.pl, 508 368 010.

Chętnych do zaprezentowania swoich umie-
jętności artystycznych zapraszam do kontaktu 
pod adresem k.bajtler@gwiazdobranie.pl

Jakub Bajtler

XLI (41.) sesja Rady Miasta

Spotkajmy się już 10 grudnia

11. Gwiazdobranie i Dawanie 

Samorząd



Temat miesiąca: Alarm smogowy!

Przyjęty przez samorząd województwa ma-
zowieckiego dokument ogranicza m.in. uży-
wanie pieców, kotłów i kominków, które nie 
spełniają wymagań ekoprojektu.

Zakazuje też palenia w piecach węglem 
słabej jakości.

Nowe przepisy wejdą w życie 14 dni po 
ogłoszeniu w Dzienniku Urzędowym Woje-
wództwa Mazowieckiego.

Dokument ogranicza m.in. używanie pie-
ców, kotłów i kominków, które nie spełniają 
wymagań ekoprojektu. Są to normy jedno-
licie określone dla całej Unii Europejskiej. 
Zawierają one minimalne wartości emisji za-
nieczyszczeń do powietrza dla kotłów oraz 
ogrzewaczy pomieszczeń (m.in. kominków). 
Efektem wprowadzonych obostrzeń ma być 
zmniejszenie zużycia paliwa i zredukowanie 
zanieczyszczenia emitowanego przez przesta-
rzałe urządzenia.

Urzędnicy przypominają, że przed zaku-
pem pieca warto upewnić się u sprzedawcy 
bądź producenta, czy posiada on certyfi kat 
i jest zgodny z wymaganiami ekoprojek-
tu. Zauważają też, że rozporządzenie ministra 
rozwoju i finansów z 1 sierpnia 2017 roku 
w sprawie wymagań dla kotłów na paliwo 
stałe, zakazuje wprowadzania do sprzedaży 
i użytkowania kotłów z rusztem awaryjnym.

Przyjęta na Mazowszu uchwała zakazuje 
także palenia kiepskiej jakości opałem. Wpro-
wadza następujące ograniczenia i zakazy co do 
używanych urządzeń i paliw:

  od dnia wejścia w życie uchwały wszystkie 
nowe instalacje (piece, kominki i kotły) 
muszą spełniać wymagania ekoprojektu,
  od 1 lipca 2018 roku nie wolno spalać mu-
łów i fl otokoncentratów węglowych oraz 
mieszanek produkowanych z ich wykorzy-
staniem, węgla brunatnego, a także paliw 
stałych produkowanych z ich wykorzysta-
niem, węgla kamiennego w postaci syp-
kiej o uziarnieniu 0–3 mm, paliw zawie-

rających biomasę o wilgotności w stanie 
roboczym powyżej 20 proc. (np. mokrego 
drewna);
  użytkownicy kotłów na węgiel lub drewno, 
czyli tzw. kopciuchów, które nie spełnia-
ją wymogów dla klas 3, 4 lub 5 wg normy 
PN-EN 303-5:2012, muszą wymienić je do 
końca 2022 roku na kocioł zgodny z wymo-
gami ekoprojektu,
  użytkownicy kotłów na węgiel lub drewno 
klasy 3 lub 4 wg normy PN-EN 303-5:2012, 
muszą wymienić je do końca 2027 roku na 
kotły zgodne z wymogami ekoprojektu,
  użytkownicy kotłów klasy 5 wg normy PN-
-EN 303-5:2012 będą mogli z nich korzy-
stać do końca ich żywotności,
  posiadacze kominków będą musieli wy-
mienić je do końca 2022 roku na takie, 
które spełniają wymogi ekoprojektu lub 
wyposażyć je w urządzenie ograniczają-
ce emisję pyłu do wartości określonych 
w ekoprojekcie. 

Kontrola, mandat lub grzywna
Straże miejskie i gminne, wójt, burmistrz 

i prezydent miasta oraz upoważnieni pracow-
nicy urzędów miejskich i gminnych, a także 
policja oraz Mazowiecki Wojewódzki Inspek-
tor Ochrony Środowiska będą mogli przepro-
wadzać kontrole urządzeń grzewczych.

Informujemy, że Miasto Józefów zamierza ubiegać się w 2018 roku o dotacje z Wojewódzkiego 
Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej na dofi nansowanie następujących działań:

1. USUWANIE I UNIESZKODLIWIANIE AZBESTU
Osoby zamierzające ubiegać się o dofi nansowanie na usuwanie i unieszkodliwianie odpadów 

azbestowych proszone są o złożenie do 15 grudnia 2017 r. deklaracji dostępnej w Biurze Obsługi 
Klienta Urzędu Miasta.

2. WYMIANA PIECÓW 
Osoby, które chcą ubiegać się o dofi nansowanie na wymianę urządzeń grzewczych i złożyły 

w bieżącym roku deklarację przystąpienia do programu oraz potwierdziły swój zamiar składając 
wymagane dokumenty, nie muszą składać kolejnych deklaracji.

Osoby zamierzające ubiegać się o dofi nansowanie na wymianę urządzeń grzewczych, które 
złożyły w bieżącym roku deklarację przystąpienia do programu lecz nie potwierdziły zamiaru 
udziału w programie oraz nie złożyły wymaganych dokumentów,  proszone są o ich uzupełnie-
nie do 15 grudnia 2017 r. 

Wymagane dokumenty:
 w przypadku wymiany pieca gazowego na gazowy o wyższej sprawności: umowa na dostawę 
paliwa gazowego
 w przypadku wymiany pieca na paliwo stałe na piec gazowy: prawomocna decyzja pozwole-
nia na budowę instalacji gazowej
W przypadku gdy nieruchomość posiada kilku współwłaścicieli: pisemna zgoda wszystkich 

współwłaścicieli na wymianę źródła ciepła.
Osoby, które dotychczas deklaracji nie złożyły mogą złożyć ją, wraz z wymaganymi dokumen-

tami, do 15 grudnia 2017 r. W związku z powyższym prosimy osoby zainteresowane o kontakt  
z Referatem Zamówień Publicznych i Ochrony Środowiska w celu złożenia lub potwierdzenia 
chęci uczestnictwa w projektach.

Wypełnione deklaracje wraz z załącznikami należy składać do 15 grudnia 2017 r. w Biurze 
Obsługi Klienta Urzędu Miasta Józefowa albo przesłać faksem na numer 22 789 51 02 lub na 
adres mailowy: um@jozefow.pl

UWAGA! Deklaracje złożone w późniejszym terminie nie będą uwzględniane przy składaniu 
wniosków o dofi nansowanie.

Powietrze w Polsce jest bardzo zanie-
czyszczone. Jesteśmy na pierwszym miejscu 
w Europie, jeżeli chodzi o przekroczenia do-
puszczalnego poziomu benzoalfapirenu, czyli 
kancerogenu numer jeden, który, przenikając 
do organizmu, powoduje metaplazję: powsta-
wanie komórek rakowych i rozwój nowotwo-
rów między innymi płuc, pęcherza moczowego 
czy piersi. Są to więc nowotwory zależne od 
zanieczyszczeń powietrza. 

Nie ma ani jednej stacji pomiaru jakości 
powietrza w Polsce, która wskazywałaby stę-
żenie poniżej dopuszczalnej normy. Wszędzie 
ją przekraczamy – od 2 do 16 razy. Mamy 
w Polsce jedno z najwyższych w Europie stę-
żeń pyłu zawieszonego. To są małe drobinki 
wielkości 1/30 przekroju włosa, efekt spalania 
węgla i innych paliw stałych, które swobodnie 
wnikają przez nos i gardło do układu oddecho-
wego. Te drobiny niosą na swojej powierzchni 
substancje toksyczne i kancerogenne jak ben-
zoalfapiren, węglowodory aromatyczne i inne 
toksyny.

 (Źródło: portal Silesion.pl)

Czym oddychamy?
Nowe przepisy: 24 października sejmik województwa mazowieckiego 
przyjął uchwałę antysmogową dla Mazowsza. 

Nasze zdrowie
Dr nauk med. Piotr Dąbrowiecki, 
specjalista chorób wewnętrznych 
i alergologii w Wojskowym Instytucie 
Medycznym w Warszawie:
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Temat miesiąca: Alarm smogowy!

Ludzie mówią, że...
1 października 2017 roku weszło w życie rozporządzenie Rady Ministrów, które określa standardy kotłów, eliminując 
z rynku przestarzałe kotły na węgiel i drzewo. To pierwszy, mały krok w walce ze smogiem. Jakie dalsze kroki powinny 
podjąć władze centralne i lokalne, byśmy mogli oddychać świeżym powietrzem także podczas sezonu grzewczego?

Dorota Wichrowska z ul. Nadwiślańskiej
Uważa m,  że 
Urząd Miasta po-
winien wyznaczyć 
służby, które będą 
kontrolować czym 
ludzie palą w do-
mowych piecach. 
Na trucicieli mu-
szą być nakłada-
ne wysokie kary 
fi nansowe, aby raz na zawsze odechciało im 
się ogrzewać budynki kosztem pogorszenia ja-
kości powietrza. Jeśli kogoś nie stać na nowy, 
ekologiczny piec, to z pomocną ręką powinny 
wyjść władze i taki zakup dofi nansować. Środ-
ki na ten cel powinna dać Unia Europejska, bo 
walka ze smogiem i globalnym ociepleniem to 
tematy rangi międzynarodowej. Nasze miasto 
powinno edukować ludzi i uświadamiać im, 
jakie są konsekwencje palenia w piecach czym 
popadnie. Myślę, że wymowny billboard skło-
niłby do refl eksji. Uświadamiać w tym temacie 
należy przede wszystkim osoby starsze, a jeśli 
są samotne i schorowane, to należy pomóc im 
wypełnić wniosek i wymienić przestarzały piec. 
Zróbmy coś wreszcie w tym temacie, bo sami 
trujemy się wzajemnie. 

Tomasz Faliński 
z ul. Wiązowskiej
Pierwszym eta-
pem zmian słu-
żących poprawie 
jakości powie-
trza powinno 
być zwiększenie 
świadomości oby-
wateli w temacie 
smogu i jego szkodliwości. Okolice Otwocka są 
jednym z najbardziej zanieczyszczonych miejsc. 
Zapewne większość z nas nawet nie wie, jakie 
niesie to za sobą skutki. Dlatego edukować trze-
ba wszystkich, a przede wszystkim posiadaczy 
własnych domów. Myślę, że do akcji powinny 
włączyć się także kościoły, gdzie bez trudu, 
podczas ogłoszeń parafi alnych, można dotrzeć 
do szerokiej grupy odbiorców, zwłaszcza tych 
najstarszych. Każdy z nas niejednokrotnie na-
rzekał na zwyczajnie śmierdzące – szczypiące 
w oczy i drapiące w gardło powietrze. Oczy-
wiście najlepiej, gdyby znalazły się pieniądze, 
by wymianę starych kotłów sfi nansować, ale 
sądzę, że jest to mało realne. Instalacje gazo-
we byłyby dużym ułatwieniem dla seniorów, 
którzy często ostatkiem sił podkładają drwa 
czy węgiel do pieca, a przy okazji znacząco po-
prawiłyby jakość powietrza. Kto jednak ma dać 

na to pieniądze? Żyjemy w wolnym kraju, więc 
ciężko będzie ludzi zmusić do postaw proeko-
logicznych. Kary mogą zaś wywołać zbyt duże 
oburzenie. 

Dorota Michal-
czyk z ul. Wiśla-
nej
Walkę ze smo-
giem zaczynamy 
niestety o wiele 
za późno. Zły stan 
powietrza to efekt 
wieloletnich za-
niedbań i braku perspektywicznego myślenia. 
Cieszy mnie jednak, że nadszedł czas, kiedy 
świadomie rozmawiamy o smogu, czyli tak 
naprawdę o jakości powietrza, którym oddy-
chamy. Józefów był niegdyś uzdrowiskiem, 
do którego przyjeżdżało się leczyć choroby 
płuc. Obecnie w sezonie grzewczym przodu-
jemy w niechlubnym rankingu miejsc najbar-
dziej zanieczyszczonych. Oczywiście sąsiedz-
two z Warszawą jest dla nas bolączką w tym 
aspekcie, dlatego najważniejsze są działania 
władz centralnych. My możemy starać się je-
dynie o zmniejszenie emisji spalin poprzez in-
westowanie w komunikację miejską. Częstsze 
kursowanie SKM oraz konkurencyjnego dla Mi-
niBusa autobusu ZTM na pewno zachęciłyby 
część mieszkańców do podróży komunikacją 
zbiorową. Rząd powinien korzystać zaś ze swo-
ich uprawnień i egzekwować wymianę przesta-
rzałych kotłów, a nawet dofi nansowywać takie 
inwestycje.

Jakub Krzemiński 
z ul. Sienkiewicza
Ja bym zaczął od 
zakazu porusza-
nia się po ulicach 
s a m o c h o d a m i 
bez katalizatora. 
Policja w czasie 
rutynowej kontroli 
powinna sprawdzać, czy pojazd nie przyczynia 
się do zatruwania środowiska. Użytkownicy 
pieców powinni wyposażyć się w fi ltry, które 
choć trochę mogłyby oczyszczać wydobywają-
cy się dym. Wszystkie józefowskie domy powin-
ny być skontrolowane, abyśmy mieli wiedzę, 
ilu mieszkańców musi piece wymienić. Należy 
wziąć pod uwagę, że nie wszystkich na to stać, 
dlatego oprócz kontroli powinna być też in-
formacja, jak zdobyć środki na zakup nowego 
pieca. Nie jest to trudne, sam pomagałem wy-
pełnić wniosek babci. Na gospodarstwa, które 
w znacznym stopniu przyczyniają się do za-

nieczyszczania powietrza, a ich właściciele nie 
zrobią nic, by stan rzeczy zmienić, konieczne 
będzie nakładanie kar. Ich głupota szkodzi bo-
wiem nam wszystkim. Dobrym sposobem na 
walkę z zanieczyszczonym powietrzem byłaby 
darmowa komunikacja miejska. Wystarczy 
policzyć, ile pieniędzy wydajemy miesięcznie 
na benzynę i utrzymanie samochodu. Jestem 
przekonany, że gdyby SKM można było podró-
żować za darmo, konieczne byłoby zwiększenie 
częstotliwości kursów, a liczba samochodów 
zmniejszyłaby się co najmniej o połowę. Póki 
co zacznijmy od uświadomienia. Negatywna 
kampania na billboardach z pewnością dotar-
łaby do szerokiej grupy odbiorców. 

Rozmawiał: Jakub Bajtler
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Głos radnego w obronie 
drewna jako paliwa

Tak dużo mówi się o zakazie używania 
pieców z otwartą komorą spalania, ale nikt 
się nie zastanawia nad tym, że równocześnie 
zabrania się palenia drewnem. Drewno jako 
paliwo stałe było wykorzystywane do ogrze-
wania domów od wieków, a teraz prawie 
z dnia na dzień ktoś tego zakazuje uznając, 
że jest to nieekologiczne. Jest to ogromne 
zakłamanie rzeczywistości. Drewno jako 
odnawialne źródło energii jest najbardziej 
przyjaznym dla środowiska materiałem, jaki 
można spalić, aby się ogrzać.

Właśnie takie stanowisko podjęła Rada 
Miasta, która w uwagach przesłanych do 
województwa apelowała, aby nie zakazywać 
palenia drewnem. 

Drewno, aby nie dymiło przy spalaniu, 
wystarczy sezonować przez dwa lata, a wte-
dy nie ma ani słowa o współudziale w two-
rzeniu smogu. Moim zdaniem mniej ekolo-
gicznym jest palenie peletem czy brykietem 
drzewnym. Przy ich produkcji generuje się 
dużo więcej spalin, niż przy bezpośrednim 
użytkowaniu nieprzetworzonego drewna. 

Nie popadajmy w skrajności zakazując 
palenia drewnem, a nakazując palenie prze-
tworzonym drewnem. Czy nie uważają Pań-
stwo, że jest paradoks współczesnej „pseu-
doekologii”? 

Adrian Pyra – radny Miasta Józefowa

Od redakcji: 
Uważna lektura uchwały sejmiku mazo-

wieckiego zapewne wyjaśni wątpliwości jó-
zefowskiego radnego. Zakaz dotyczy palenia 
mokrym, niesezonowanym drewnem, a nie 
drewnem w ogóle.

9PISMO SAMORZĄDOWE 
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Stypendium im. św. Jana Pawła II, usta-
nowione w 2005 roku przez Radę Miasta dla 
szczególnie uzdolnionych uczniów szkół pro-
wadzonych przez miasto Józefów, otrzymali:

Ewa Maria Hejnik – uczennica klasy VI c 
Szkoły Podstawowej nr 1. Średnia ocen: 5,82, 
zachowanie: wzorowe. Dziewczynka pracowi-
ta, ambitna, kreatywna, odpowiedzialna i zdy-
scyplinowana. Zawsze taktowna, prezentuje 
wysoką kulturę słowa, a jej postawa nacecho-
wana jest życzliwością do otoczenia.

Od dawna ma sprecyzowane zaintereso-
wania. Jest pasjonatką nauk przyrodniczych, 
artystycznych i lingwistycznych. Wykazuje 
także duży talent poetycki oraz uzdolnienia 
plastyczne. Ewa zajmuje wysokie miejsca 
w licznych konkursach i olimpiadach przed-
miotowych. 

  
Anna Adolska – uczennica klasy VI a Szkoły 

Podstawowej nr 2. Średnia ocen: 5,82, zacho-
wanie wzorowe. Stale poszerza swoją wie-
dzę i umiejętności, osiągając wysokie wyniki 
w nauce. Pisze artykuły do kroniki szkolnej, 
wykonuje gazetki tematyczne do sali języ-

ka polskiego. Talent muzyczny miała okazję 
zaprezentować podczas Apelu Pamięci przy 
pomniku AK przy ul. Słonecznej oraz w Domu 
Opieki-Hospicjum w Józefowie, w ramach 
szkolnego wolontariatu. Natomiast umiejęt-
ności taneczne zaprezentowała m.in. podczas 
jarmarku „Gwiazdobranie i Dawanie” oraz 
w czasie charytatywnego Maratonu Fitness 
w ICSIR, tańcząc z zespołem tanecznym „Trau-
gu  ki”.

Anna Maria Chada – uczennica klasy III 
a oddziału gimnazjalnego Szkoły Podstawowej 
nr 3. Średnia ocen: 5,0, zachowanie: bardzo 
dobre. Frekwencja na poziomie 99%. Uczenni-
ca pilna, pracowita, systematyczna, wytrwała 
i samodzielna. Chętna do wykonywania zadań 
dodatkowych na lekcjach oraz zajęciach poza-
lekcyjnych. Uczennica bardzo uczynna, zawsze 
chętnie angażuje się w akcje społeczne, po-
maga w organizowaniu wycieczek czy innych 
wydarzeń klasowych. 

Z okazji Dnia Edukacji Narodowej nagrody 
Burmistrza Miasta Józefowa otrzymali józe-
fowscy nauczyciele: 

 Szkoła Podstawowa nr 1
Ewa Ziemińska – dyrektor
Bożena Wach-Ciszewska – nauczyciel
 Szkoła Podstawowa nr 2
Katarzyna Stemler-Pleskot – wicedyrektor
Magdalena Cichecka – nauczyciel
Ilona Wereszczyńska – nauczyciel
 Szkoła Podstawowa nr 3
Lidia Krupa – dyrektor
Aleksandra Milo – nauczyciel
 Miejskie Przedszkole nr 1
Elżbieta Szymańska – dyrektor
 Miejskie Przedszkole nr 2
Izabela Łabudzka – nauczyciel

Gratulujemy!

Nagrody dla uczniów i nauczycieli

W tegorocznej, już ósmej edycji konkursu 
na najpiękniejszy józefowski ogród, triumfo-
wały trzy mieszkanki Michalina. W kategorii 
ogrodów przydomowych Elżbieta Dzierża-
nowska z ul. Gro  gera, która w ciągu 30 lat, 

od podstaw, zbudowała piękny kolorystycznie 
ogród. W kategorii ogródków przydomowych 
zachwyt jury wzbudziły miniaturowe dzieła 
Grażyny Andrzejak i Elżbiety Klang – mieszka-
nek osiedla TBS przy ul. Rejtana. 

Nagrodzone ogrodnicze pasje

W piątek 27 października przed sesją Rady Miasta nagrodzono stypendiami trzech 
najzdolniejszych uczniów z Józefowa oraz józefowską kadrę pedagogiczną.

Podczas sesji Rady Miasta wyróżnione 
mieszkanki otrzymały pamiątkowe dyplomy 
i piękne albumy. 

Na zdjęciach: 
ogród Elżbiety Dzierżanowskiej, 

miniaturowe ogródki na osiedlu TBS, 
laureatki z władzami miasta.

Dyżury radnych 

Przewodniczący Rady Miasta Cezary 
Łukaszewski – czwartek: 16.30–17.00.
Wiceprzewodnicząca Rady Miasta 
Marianna Jakubowska – środa: 16.30–17.00. 
Urszula Zielińska 13 listopada, 
Mariusz Batorski 20 listopada
Wojciech Glinka 27 listopada, 
godz. 16.30–17.00. 
Termin spotkania prosimy konsultować 
telefonicznie: 22 779 00 27 lub e-mailowo: 
r.nosarzewska@jozefow.pl

Samorząd
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O zakup defi brylatorów wnioskowała Ko-
misja Przestrzegania Prawa i Porządku Pu-
blicznego. Gorącą orędowniczką umieszczania 
urządzeń ratujących życie jest przewodnicząca 
komisji Maria Walkiewicz, członkini Europej-
skiego i Polskiego Towarzystwa Kardiologicz-
nego. Jej sprzymierzeńcem są też józefowscy 
strażacy z ul. Polnej.

– Przygotowaliśmy program publicznego 
dostępu do automatycznych defi brylatorów 
zewnętrznych – mówi Łukasz Zaczek, ko-
mendant jednostki OSP. Strażacy podeszli do 
sprawy bardzo poważnie – mają w swoich 
szeregach 20 wolontariuszy i ratowników me-
dycznych, ponadto wszyscy przeszli szkolenie 
w obsłudze sprzętu ratującego życie. Ostatnio 
otrzymali defi brylator oraz fantoma do ćwi-
czeń i będą szkolić mieszkańców.

Programy poprawy bezpieczeństwa miesz-

kańców wprowadziło już w Polsce kilkadziesiąt 
miast. Najaktywniejsze są w tym działaniu mia-
sta średnie i małe. Dzieje się tak ze względu na 
wysoki poziom organizacji jednostek odpowie-
dzialnych za zdrowie i bezpieczeństwo miesz-
kańców, współpracę z lokalnymi oddziałami 
straży pożarnej, stowarzyszeniami i wspólno-
tami. Na Mazowszu, w bliskości Warszawy, 
swoje programy zbudowały Marki, Legionowo 
i Piaseczno, umieszczając urządzenia AED na 
zewnątrz budynków w przestrzeni ogólno-
dostępnej, w pobliżu szkół, obiektów sporto-
wych, urzędów czy komisariatów policji.

Automatyczne defi brylatory zewnętrzne 
zostały skonstruowane w taki sposób, aby 
mogły z nich korzystać osoby nieposiadają-
ce wykształcenia medycznego. Obrazkowa 
instrukcja obsługi prowadzi ratownika krok 
po kroku i w zrozumiały sposób wyjaśnia jak 

ułożyć chorego i jak umieścić na jego ciele 
samoprzylepne elektrody. Urządzenie samo 
ocenia rytm serca i decyduje czy potrzebna 
jest defi brylacja. Jeśli uzna, że jest konieczna, 
urządzenie samo dobiera moc impulsu i wska-
zuje moment jego wysłania. 

Osoba podejmująca akcję ratowniczą 
może być pewna, że nie zrobi czegoś niewła-
ściwie.

Zadaniem defibrylatora jest wykonanie 
wyładowania elektrycznego w celu przywró-
cenia prawidłowego rytmu serca. 

 (zag.)

W uroczystości wzięli udział m.in. przedsta-
wiciele samorządu województwa mazowiec-
kiego, władz Miasta Józefowa, reprezentanci 
Komendy Wojewódzkiej Państwowej Straży 
Pożarnej, Komendy Powiatowej Państwowej 
Straży Pożarnej w Otwocku oraz Wojewódz-
kiego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospo-
darki Wodnej. 

– Ochotnicza Straż Pożarna to bezintere-
sowna służba i praca na rzecz bezpieczeństwa 
miasta i jego mieszkańców. Nie byłoby efek-
tów naszych działań, gdyby nie współpraca 
z władzami samorządowymi – mówił Łukasz 
Zaczek, prezes OSP w Józefowie. Jak zazna-
czył, święto przekazania i poświęcenia wozu 
strażackiego wpisuje się w jubileusz 55-lecia 
miasta Józefowa. W ramach podziękowania za 

owocną współpracę Łukasz Zaczek przekazał 
na ręce burmistrza Stanisława Kruszewskie-
go symboliczny topór strażacki – oznaczający 
czynny udział władz miasta w pracach na rzecz 
jego bezpieczeństwa oraz podziękowanie za 
wkład przy zakupie nowego samochodu ra-
towniczo-gaśniczego. 

Punktem kulminacyjnym uroczystości było 
poświęcenie średniego wozu ratowniczo-
-gaśniczego Man TGM przez księdza prałata 
Kazimierza Gniedziejkę oraz przecięcie wstęgi 
dokonane przez burmistrza Stanisława Kru-
szewskiego i prezesa Łukasza Zaczka.

Pozyskanie przez jednostkę OSP nowocze-
snego pojazdu jest efektem nie tylko zgroma-
dzenia wkładu własnego przez OSP Józefów, 
ale przede wszystkim starań wielu osób i in-

stytucji. Są to: Urząd Miasta Józefowa, Woje-
wódzki Fundusz Ochrony Środowiska i Gospo-
darki Wodnej, Urząd Marszałkowski, Krajowy 
System Ratowniczo Gaśniczy – Komenda Wo-
jewódzka PSP, Przedsiębiorstwo Lasy Pań-
stwowe Nadleśnictwo Celestynów, „MM Pac-
kaging Poligram”, „Pre  y One”, „Motgum”, 
Fundacja Warbud „Warto pomagać”, Sprzęt 
i zabezpieczenia przeciwpożarowe „Fire-Wall” 
z Józefowa. 

Tekst i foto: Sylwia Papis

Kolejne defi brylatory w Józefowie

Ratują życie
Spostrzegawczy przechodnie zauważyli zapewne, że na bocznej ścianie Miej-
skiego Ośrodka Kultury, za zegarem, ze stronu Urzędu Miasta – zawisł zauto-
matyzowany defi brylator najnowszej generacji (AED). To kolejne już, proste 
w obsłudze, zautomatyzowane urządzenie ratujące życie, instalowane w ru-
chliwych miejscach (przychodnia zdrowia, szkoły, straż miejska). 

Józefowska Ochotnicza Straż Pożarna 

Nowy wóz bojowy
W niedzielę 22 października w kościele pw. Matki Bożej Częstochowskiej zo-
stała odprawiona msza święta w intencji wszystkich strażaków. Koncelebrował 
ją ksiądz prałat Kazimierz Gniedziejko, proboszcz parafi i, a oprawę muzyczną 
zapewniła Orkiestra Dęta OSP Karczew.

Zdrowie i bezpieczenstwo
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W 73. rocznicę upadku Powstania War-
szawskiego w Szkole Podstawowej nr 1 im. 
Olofa Palmego miała miejsce niezwykła lek-
cja historii – na zaproszenie uczniów zajęcia 
poprowadziła uczestniczka powstania Alina 
Matuszewska ps. Anna Rawicz.

Pani Alina zaczęła od humorystyczno-dra-
matycznych akcentów. Jak wielu ówczesnych 
nastolatków pragnęła walczyć z okupantem 
w szeregach harcerskich. Została jej powie-
rzona misja przewiezienia tajnej przesyłki ze 
Śródmieścia na Pragę. Kiedy jechała tramwa-
jem przez most Poniatowskiego, Niemcy zro-

bili łapankę – zatrzymali pojazd i kazali wszyst-
kim wysiąść. Do nastolatki podszedł żandarm 
i wyrwał jej pakunek, który kurczowo trzymała 
– po odpakowaniu oczom zdumionego Niem-
ca ukazała się… cegła. Nasza bohaterka za-
niosła cegłę pod wskazany adres, ale oddając 
przesyłkę dosadnie powiedziała sprawdzają-
cym ją, co myśli o takich sposobach sprawdza-
nia kandydatów do konspiracji. 

Po tym fakcie pani Alina „obraziła się” na 
harcerstwo, a jej jedynym, głównym wyrazem 
oporu była nauka na tajnych kompletach. Jed-
nak w sierpniu i październiku 1944 roku wal-

czyła już na pierwszej linii – została łączniczką 
w batalionie „Miłosz”. Wspominane epizody 
z powstania były dramatyczne – śmierć kole-
żanki łączniczki skoszonej serią niemieckiego 
kaemu na środku Alei Jerozolimskich, wpycha-
nie wnętrzności rannemu powstańcowi przy 
Dworcu Gdańskim czy amputacja fi nką harcer-
ską nogi młodemu chłopakowi przygniecione-
mu przez kawał gruzu w Śródmieściu.

– Myślę, że mieliśmy wielkie szczęście wy-
słuchać osoby, która przeżyła piekło powstania 
– powiedział Janek, jeden z uczestników spo-
tkania. – To dało nam możliwość docenienia 
naszego beztroskiego życia i przypomnienia, że 
wolność nie jest dana raz na zawsze – dodał.

Ewelina Luty, klasa VI b

W Miejskim Przedszkolu nr 1 odbył się je-
sienny bal, na który przybyła sama Pani Jesień. 
Przywitały ją grzyby, drzewa, dynie i różne le-
śne zwierzęta – w takich jesiennych strojach 
na balu stawiły się przedszkolaki ze wszystkich 
grup. Uciechy było co niemiara. Przedszkolaki 
brały udział w zabawach przy muzyce, konkur-
sach i quizach, podczas których popisywały się 
wiadomościami na temat aktualnej pory roku. 

Okazuje się, że jesienią wcale nie musi być 
nudno. Co prawda dni są coraz krótsze, wcze-
śnie robi się ciemno, ale Pani Jesień znalazła na 
to dobre rozwiązanie: oprócz słodkich grzyb-
ków podarowała wszystkim uczestnikom balu 
breloczki odblaskowe, dzięki którym dzieci 
będą mogły bezpiecznie spacerować z rodzica-
mi po naszym mieście.
Małgorzata Sierpińska, Miejskie Przedszkole nr 1

Trzecią nagrodę na tegorocznym II Ogólnopolskim Konkursie Chóralnym 
Musica Vera w Toruniu zdobył Chór Schola Cantorum Maximilianum z Jó-
zefowa-Błot pod dyrekcją Zbigniewa Siekierzyńskiego (ex aequo z Chórem 
Centrum Myśli Jana Pawła II z Warszawy). Ponadto doceniono wykonanie 
przez zespół utworu „Ostatni list św. Maksymiliana do Matki” Pawła Łuka-
szewskiego i uhonorowano zespół nagrodą specjalną państwa Hanny i Pio-
tra Słowików. Repertuar konkursowy chór zaśpiewał bezbłędnie pod wzglę-
dem intonacyjnym, z pełnym skupieniem i tworząc dla każdego z trzech 
konkursowych, bardzo różnorodnych utworów, specyfi czny nastrój.

Maria Skibińska

Żywa lekcja historii

Pani Jesień u przedszkolaków

Konkurs Musica Vera w Toruniu

Chór z Józefowa na podium! 

Wydarzenia
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Tegoroczna, XIX już odsłona imprezy, któ-
ra rozegrała się 30 września i 1 października 
na stołecznym Torwarze, przyciągnęła aż 
1822 zawodników z 31 państw, reprezentu-
jących 309 klubów. Mimo silnej konkurencji 
świetny wynik w punktacji medalowej osiągnął 
józefowski klub Yuko. Ósme miejsce w „gene-
ralce” (ex aequo z UKJ-em 225 Warszawa, 
z polskich klubów wyłącznie Juvenia Wrocław 
została sklasyfi kowana wyżej) to w dużej mie-
rze zasługa bardzo dobrze dysponowanego 
w ten weekend Szymona Szymańskiego, który 
po wylosowaniu w pierwszej rundzie wolnego 
losu, w następnych pokonał przed czasem ko-
lejno zawodników z: Armenii, Węgier, Belgii, 
Norwegii oraz w pojedynku fi nałowym – Gru-
zji. Cegiełkę do ostatecznego sukcesu drużyny 
dołożyła Alicja Sokołowska, która w kategorii 
+78 kg wywalczyła srebrny medal.

Wyniki zawodników UKJ Yuko
Szymon Szymański, I miejsce, U17, kat. 55 kg
Alicja Sokołowska, II miejsce, U20, kat. +78 kg
Zuzanna Woźniak, udział, U15, kat. 48 kg
Maja Wileńska, udział, U15, kat. 63 kg
Michał Dębecki, udział, U15, kat. 42 kg
Michał Kaliniecki, udział, U15, kat. 50 kg 
Michał Jesiotr, udział, U15, kat. 50 kg
Jakub Pec, udział, kat. U15, kat. 55 kg
Franciszek Zawistowski, udział, U15, kat. 60 kg
Jakub Prokopczuk, udział, U17, kat. 73 kg

Zabawa andrzejkowa w lokalu przy ul. Polnej 58 (dawna Laura) w sobotę 25 listopada od 
godz. 16.30. Wejściowka – 15 zł od osoby. Przynosimy ze sobą małe jedzonko, dobry humor 
i chęć do tańca. W tym roku bawimy się pod hasłem „Dziki Zachód” – mile widziane stroje 
w tej konwencji. Kontakt: Marianna Gaworska – tel. 600 361 177.

Zajęcia UTW odbywają się w środy o godz. 18.00 w sali widowiskowej Miejskiego Ośrodka 
Kultury przy ul. Wyszyńskiego 1. Adres do korespondencji: utwjozefow@wp.pl. Program wy-
kładów i aktualności: www.utw.jozefow.pl.

  8 listopada – Cyberbezpieczeństwo seniorów – Adrian Oleksiak,
  15 listopada – Wyzwania w życiu seniora – red. Anna Morawska, psycholog,
  22 listopada – Caravaggio i caravaggioniści – mgr Przemysław Głowacki, historyk sztuki,
  29 listopada – Zbigniew Wodecki – zacznij od Bacha – Igor Pogorzelski, muzykolog.

W sobotę 11 listopada odbędzie się 7. Bieg Niepodległości. Jak co roku start i meta zawo-
dów zlokalizowane będą przy ulicy Polnej 2. Numery startowe będzie można odbierać 9 i 10 
listopada w kasie Integracyjnego Centrum Sportu i Rekreacji lub w dniu biegu od godz. 12.00 
w Domu Nauki i Sztuki przy ul. Kardynała Wyszyńskiego. Na siódmą odsłonę biegu organizato-
rzy przygotowali trzy trasy oraz osobne klasyfi kacje kobiet i mężczyzn.
Harmonogram 7. Biegu Niepodległości
– 13.15 – start kategorii I na dwa kilometry – uczniowie klas I–V
– 13.35 – start kategorii II na dwa kilometry – uczniowie klas VI–VIII
– 13.50 – start kategorii III open na cztery kilometry
– 14.30 – dekoracja zwycięzców na skwerze im. Jana Pawła II

W poniedziałek i wtorek 20–21 listopada przy ulicy Długiej odbędą się XVI Zawody Pły-
wackie Szkół Podstawowych o Puchar Burmistrza Józefowa. Impreza odbędzie się bez ogra-
niczenia liczby uczniów reprezentujących dane szkoły. Organizator – ICSiR zapewnia obsługę 
sędziowską oraz puchary, medale i nagrody rzeczowe dla uczestników. Regulamin zawodów 
i karty zgłoszeniowe będą do odbioru w recepcji ICSiR w godzinach 6.00–22.00. Zgłoszenia 
będą przyjmowane do 17 listopada.
Harmonogram zawodów: 
20 listopada – rocznik 2007 i młodsi: godz. 9.00 – rocznik 2010 i młodsi; godz. 10.00 – rocznik 
2009; godz. 11.00 – rocznik 2008; godz. 12.00 – rocznik 2007 
21 listopada – roczniki 2002–2004 i 2005–2006; godz. 9.00 – roczniki 2005–2006; godz. 11.30 – 
roczniki 2002–2004

II liga mężczyzn
W sobotę 11 listopada o godz. 11.00 Artengo IKRTS Józefów podejmie przed własną publicz-

nością solidny zespół EKS-u Mlexer Elbląg. Mecz odbędzie się w hali Integracyjnego Centrum 
Sportu i Rekreacji przy ulicy Długiej 44.      M P

X Grand Prix w pływaniu o Puchar Sprintu Victorii Józefów
W niedzielę 26 listopada na pływalni ICSiR przy ul. Długiej 44 odbędzie się jubileuszowe, 

dziesiąte Grand Prix o Puchar Sprintu Victorii Józefów. Impreza rozpocznie się rozgrzewką 
o godz. 8.30. Początek właściwych zawodów zaplanowano na godz. 9.15.

Organizatorami wydarzenia będą uczniowski Klub Sportowy Victoria Józefów oraz ICSiR. 
Honorowym patronatem imprezę objęła Rada Miasta Józefowa.    MP

Artengo IKRTS Józefów

Victoria Józefów

Popis 
Szymańskiego 
na Torwarze
Ogromnym sukcesem aktualnego mi-
strza Polski Szymona Szymańskiego 
(kat. 55 kg) zakończył się największy 
w Europie młodzieżowy turniej judo 
rozgrywany w kategoriach U15, U17 
i U20 – Warsaw Judo Open 2017.

Z parą lub bez pary – taneczne Andrzejki

Uniwersytet Trzeciego Wieku

Integracyjne Centrum Sportu i Rekreacji
Polecamy w listopadzie



W razie awarii oświetlenia ulicznego
Od 1 stycznia 2017 roku o oświetlenie ulicz-
ne w Józefowie dba fi rma ELVOT Bogdan 
Uziębło.
Zgłoszenia awarii:

   tel. 698 500 084
  e-mail: elvot@tlen.pl
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W sprawie odpadów komunalnych
Referat Gospodarki Komunalnej Urzę-
du Miasta ul. Kard. Wyszyńskiego 1, 
tel. 22 779 00 55
Zakład Oczyszczania Miasta 
tel. 22 612 13 37, kierownik@zojozefow.pl
Biuro Obsługi Klienta Lekaro 
tel. 22 789 02 79, lekaro@lekaro.pl

Ważne telefony: 
Burmistrz Stanisław Kruszewski i wice-
burmistrz Marek Banaszek: 22 779 00 25

Biuro Obsługi Klienta Urzędu Miejskiego: 
22 779 00 00, fax 22 779 00 15

Przewodniczący Rady Miasta Cezary Łu-
kaszewski: 22 779 00 40

Straż Miejska: 22 789 22 12, 513 188 882

Straż Miejska w Józefowie pełni służbę 
w dni robocze w godz. 7.00–22.00

Policja: 22 789 21 07, dzielnicowy rejo-
nu nr 1 mł.asp. Piotr Chudek tel. 600 997 
498, dzielnicowy rejonu nr 2 mł.asp. To-
masz Wasążnik tel.600 997 472, dzielnico-
wy rejonu nr 3 sierż. szt. Anita Dydek tel. 
22 60 41 608

14 PISMO SAMORZĄDOWE 
Listopad 2017 nr 11 (293)

Pełną parą ruszyły prace przy budowie 
południowej obwodnicy Warszawy. Tuż po są-
siedzku, pomiędzy Falenicą a Miedzeszynem, 
trwa wycinka drzew pod pas drogowy. Bliżej 
Wału Miedzeszyńskiego, na oczyszczonych 
z drzew i wierzchniej warstwy gleby terenach, 
trwają prace archeologiczne. Po obu stronach 
Wisły rosną konstrukcje mostu. Czekamy na tę 
trasę już wiele lat, zmieni ona system komu-
nikacji w całym regionie – mamy nadzieję, że 
na lepsze. Zachęcamy do śledzenia kolejnych 
etapów prac, będziemy pokazywać je na na-
szych łamach. 

Tekst i foto: Lidia Dańko

Gościem honorowym spotkania był Krzysz-
tof Orzażewski, syn Kazimierza Orzażewskie-
go, który w latach 1936–44 był nauczycielem, 
a potem dyrektorem szkoły podstawowej 
w Józefowie. Pan Krzysztof snuł wspomnienia 
o przedwojennym Józefowie i Falenicy, tam 
bowiem mieszkał z rodzicami. 

Na spotkaniu obecna była także Janina 
Kołodziej (z domu Piętka), która uzupełniała 
opowieści swoimi wspomnieniami z drama-
tycznych początków wojny.

Historii szkoły podstawowej oraz pedago-
gom z nią związanym poświęcony jest w dużej 
części „Rocznik Józefowski” 2017.

Zachęcamy do czytania, ale także do udzia-

łu w tworzeniu tej swoistej kroniki historycznej 
naszego regionu. Znaleźć tam można opraco-
wania historyczne oraz wspomnienia miesz-
kańców i fotografi e z domowych archiwów.

Warto utrwalać to, co ulotne, zachować pa-
mięć dla następnych pokoleń. Warto doceniać 
materialne ślady przeszłości. Nie wyrzucajcie 
Państwo starych dokumentów i fotografi i.

Możecie je udostępnić innym w Archiwum 
Tradycji Lokalnej w Bibliotece w Józefowie lub 
też o nich napisać w „Roczniku Józefowskim”.

Poniżej linki do stron internetowych obu 
projektów.

h  p://jozefow.nad.swidrem.archiwa.org/
h  p://www.rocznikjozefowski.pl/

Od października PSZOK 
w soboty w godz. 8.00–16.00

Od października Punkt Selektywne-
go Zbierania Odpadów Komunalnych 
przy ul. Jarosławskiej 35 jest czynny 
w soboty w godzinach 8.00–16.00.

Południowa obwodnica 
stolicy

Rocznik Józefowski 2017
Szkoło, szkoło, gdy cię wspominam…

23 października 2017 roku w Miejskim Ośrodku Kultury odbyło się spotkanie 
sąsiedzkie wokół najnowszego Rocznika Józefowskiego, zorganizowane przez 
Roberta Lewandowskiego.

Aktualności
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Spektakl „Szewczyk” inspirowany jest 
opartym na podaniach ludowych i opubliko-
wanym w 1973 roku utworem Janiny Poraziń-
skiej „Szewczyk Dratewka”. Tańcem, śpiewem, 
a także żywą muzyką wykonawcy przenieśli 
oczarowanych widzów w kolorowy świat ba-
śni. Podczas spektaklu można było podziwiać 
premierę „Tańców pasterskich”, „Mazura”, 
a także kilku nowych utworów muzycznych.

Na scenie, przy aplauzie licznie zgromadzo-
nej widowni, prezentowały się grupy tanecz-
ne, wokalne oraz instrumentalna. 

Październik to miesiąc, w którym szkoła 
przy ul. Leśnej 39 w Józefowie obchodzi swoje 
święto. W tym roku było to święto szczegól-
ne, bo po raz pierwszy obchodziła je Szkoła 
Podstawowa nr 3, która przejęła i kontynuuje 
tradycje rozpoczęte przez gimnazjum. Jed-
ną z nich jest honorowanie osób szczególnie 

zasłużonych dla tej placówki i czynnie anga-
żujących się w jej działania. Osoby takie wy-
różniane są tytułem „Przyjaciela szkoły”. Lista 
tegorocznych laureatów tego tytułu objęła aż 
13 osób. Wśród nich w tym roku znalazła się 
między innymi kierownik Referatu Oświaty, 
Kultury, Zdrowia i Sportu Urzędu Miasta Do-
rota Kembrowska oraz dwie ubiegłoroczne 
absolwentki tej szkoły: Katarzyna Rzyszkiewicz 
i Anna Grzegorczyk.

Co roku, w dniu święta, które przypada 

2 października (dla uczczenia daty upadku 
Powstania Warszawskiego), uczniowie orga-
nizują spektakl poświęcony swoim patronkom 
– łączniczkom Armii Krajowej. W tym roku te-
matem przedstawienia zatytułowanego „Graj 
skrzypku, graj” był bohater zbiorowy – naj-
młodsi uczestnicy Powstania Warszawskiego. 
Pełna ekspresji i dramatyzmu inscenizacja 
chwytała za serce, toteż młodzi artyści po za-
kończeniu spektaklu dostali zasłużone owacje.

Tekst i foto: WS

Premiera „Szewczyka” na jubileusz
16 października w Miejskim Ośrodku Kultury odbył się bajkowy spektakl 
taneczny „Szewczyk” w wykonaniu dzieci z Zespołu Tańca Polskiego. Gru-
pa działająca w MOK-u obchodzi w tym roku 10-lecie pracy artystycznej.
Kierownikiem artystycznym, reżyserem, choreografem Zespołu Tańca Pol-
skiego jest Łukasz Neter, zaś kapelmistrzem, korepetytorem śpiewu – Mate-
usz Chmielewski. 

(Fot. archiwum Zespołu Tańca Polskiego)

Święto „Trójki”

Fotoreportaż
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